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19. december 2023 

Referat Udkast  

Møde i DASAM’s bestyrelse den 6. december via Teams 

Deltagere: Harald Meyer (HM), Inger Schaumburg (IS), Marianne Kyndi (MK, observatør), Mette Lausten 
Hansen (MLH), Sorosh Taba (ST), Pernille Melander Thomsen (PMT), Gitte Højbjerg Jacobsen (GHJ) og 

Margrethe Bordado Sköld (MBS). 

Afbud: Astrid Rosenberg Eskildsen (YAM observatør) 

 Aktion 

1. Valg af referent: 

(seneste: Sorosh, Margrethe, Inger, Mette, Astrid, Inger, Pernille, 
Sorosh, Gitte, Margrethe) 

GHJ skriver referat 

2. Godkendelse af seneste referat 8. november 2023 
(vedhæftet) 

Referatet godkendes. 
MBS rundsender via 

Bitten. 

3. Referat fra sidst (opfølgning): 

 Ny fra Region Midtjylland, hvor specifik besparelse på de 
arbejdsmedicinske klinikker aflyst på regionsmøde.  

 Afdelingerne i Region Midtjylland kan pga. besparelser ikke 
få betalt kurser/årsmøde indtil august 2024. Aftalt at 
medlemmer af DASAM uden anden mulighed for støtte kan 
ansøge DASAM om dækning af årsmødeudgift.   

 
 

 

 

4. Proces for notat om Miljømedicin og hvordan kommer vi 
videre herfra.  

 IS har udarbejdet oplæg for proces: Omfattende hvem vi 

skal drøfte oplæg med (bestyrelsen og Miljøudvalget om 
mulige støttepersoner, Sundhedsstyrelsen, 
lægeforeningens formand, arbejdsmarkedets parter) og 
sikre opbakning fra (samarbejdspartnere på det 

miljømedicinsk område, Danske regioner, Kommunernes 
Landsforening). 

 Aftaler etablering af en ”Miljøfremdriftgruppe” under 

DASAM’s bestyrelse med deltagelse (brutto) af HM, IS, 
MLH, MK og evt. Paula Hammer. Efter mødet: forslag om at 
tilbyde cheflægerne yderligere deltagelse i gruppen. 

 Planlægge møde med lægeforeningens formand.  

 Kontakt/møde med DASAMS’s bestyrelse.  
 Kontakt til sundhedsstyrelsen.  

HM tager kontakt til 
sundhedsstyrelsen 
(Claus Malte Nielsen) 

HM kontakter 
DASAMS’s bestyrelse 
(Anne Bonderup)  

5. Ny ARMONI ansvarlig afdeling 

 Der er to afdelinger der har udtrykt ønske om at overtage 
ansvaret for ARMONI.  

 Der mangler formel ansøgning fra den ene afdeling. 

Besluttes ved særskilt 
bestyrelsesmøde d. 
20. december.  
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 3 medlemmer af bestyrelsen er inhabile ved evt. 
afstemning om hvilken afdeling der overtager ansvaret.  

6. PFAS task force (HM) 

 IARC har d. 1. dec. meddelt at ny monografi (vol 135) 
der publiceres i 2024 kategoriseret PFOA som 
”carcinogenic to humans (Group 1)” og PFOS som ” 
possibly carcinogenic to humans (Group 2 B)”. 

Gennemgang med konklusioner er publiceret i The 
Lancet Oncology. Jens Peter Bonde har deltaget i 
gennemgangen.  

 Johan Hviid Andersen og Kurt Rasmussen havde d. 1. 

december kronik i Berlingske tidende, hvor PFAS blev 
omtalt som en historisk forurening uden nuværende 
betydning for folkesundheden.  

 HM har som forperson for DASAM i samarbejde med 

Miljøforskningsleder Sandra Søgaard Tøttenborg, 
Arbejds- og Miljømedicinsk Afd, Bispebjerg d. 4. dec. 
udsendt pressemeddelelse om IARC ændring for PFOA, 
hvor der i pressemeddelelsen er lagt vægt på at 

bestyrkede mistanke om at PFAS-forbindelser er 
kræftfremkaldene er endnu et argument for at 
myndighederne nationalt og internationalt regulerer 
produktion og anvendelse af stofgruppen, så spredning 

til miljø og mennesker undgås. Det er samtidig 
understreget, at der selvom PFAS-forbindelser kan 
påvises hos næsten alle mennesker, så er der i op mod 

40 store og velgennemførte befolkningsundersøgelser 
kun fundet begrænset evidens for kræft hos 
mennesker, hvor enkelte studier har fundet 
overhyppighed af relativt sjældne kræftformer såsom 

nyre- og testikelkræft blandt industriarbejdere og 
befolkningsgrupper, der har været udsat for høje 
niveauer PFOA” og at vi i Danmark ikke kan forvente 
en overhyppighed af kræft som følge af PFOA, da 

udsættelsen i Danmark, hvor der ikke findes PFAS 
producerende industrier, er betydelig lavere.  
IARCs nye vurdering kan dog få betydning for 
anerkendelse af arbejdsbetinget kræft ved høj 

erhvervsmæssig udsættelse for PFAS, hvor der nu er et 
særligt behov for at få undersøgt om der er faggrupper 
som er udsat udover befolkningens baggrundsniveau.  

 

 

7. Brev fra YAM (Astrid) 

 Mette H. Madsen fra YAM har efterspurgt 
tilbagemeldinger/inputs til forebyggelsesopråb/initiativ 

med forslag om at kontakte forperson for 
lægeforeningen med forslag om deltagelse af 
arbejdsmedicinere i forebyggelsesråd.   

 Blev drøftet på sidste møde (d. 8-11) hvor vi foreslog 

at YAM ved Mette H. Madsen skulle komme med et 
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udkast til læserbrev, som bestyrelsen kunne 
kommentere på.  

 

 

8. Kursusudvalg status  

Møde afholdt d. 28. november. Margrethe har overtaget 
posten som forperson. Der planlægges pressekursus i juni 

2024.  

 

 

9.  Videreuddannelsesudvalget status (MBS) 

 Der afholdes møde d. 11. december.  

 ST opstiller som ny forperson.  

 

10. Årsmødet 2024 (IS)  

 Udsendelse af 1. announcement udsendes inden jul. 
 Program 1. dag omkring brugen af AI samt 

generalforsamlinger, postersession og festmiddag, 2. dag 

frie foredrag, og parallelle sessioner med årets 
eksponering: skimmelsvampe og psykologiske emner (red. 
Seksuel chikane og krænkelser på arbejdet- 
helbredsmæssig konsekvenser og udviklingssession for 

PAM).  

 

11.  DASAMS Hjemmeside – Nyt fra Webpedl (MBS) 

 MBS indvilger i at fortsætte som hjemmesideredaktør også 
efter at hun udtræder af bestyrelsen.  

 

12.  Overvejelser om fremtidige Marie og August Krogh 

fond indstillinger (HM) 

 Der blev ikke foretaget indstillinger i år. Der blev drøftet 
mulige kandidater til fremtidige indstillinger.  

 

13. Nyt fra PAM 

 Aktuelt arbejdes der med at udvikle mål og visioner for 

PAM, herunder at etablere et tilbagevendende 
arbejdsprogram for styrelsesåret. 

 Der arbejdes for at styrke kommunikationen mellem 
psykologer på klinikkerne, herunder besøg hos hinanden.  

 Endelig er det blevet drøftet at kommentere, fx via 
kronikker på aktuelle debat og initiativer for forebyggelse 
og håndtering af arbejdsrelateret stress, hvor ressourcer 
på de arbejdsmedicinske klinikker til at forebygge og 

forkorte psykiske arbejdsrelaterede sygdomme kan 
fremhæves.  
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 HM foreslår, at etablere dialogmøde mellem 
repræsentanter for de kliniske psykologer, HM og relevante 

aktører som NFA til at kommunikere hvilke 
arbejdsmedicinske ressourcer, der kan tænkes ind i 
strategier og initiativer ang. psykiske arbejdsmiljø.    

 

14. Nyt fra YAM 

 Der er afholdt vellykket temadag d. 16.november om 
arbejdsskader og sagsgang af dette, herunder 
erhvervssygdomsudvalget. Ved temadagen deltog 
repræsentant fra henholdsvis arbejdstager og arbejdsgiver 

hvilket gav et godt indblik i arbejdet i erhvervssygdoms-
udvalget.     

 Der er fundet ny observatør til videreuddannelsesudvalget, 
H-læge Sasia Skovsted.  

 Der er endnu ikke fundet afløser til posten som YAM’s 
forperson efter Astrid Rosenberg. 

 

 

15.  Årshjul 2024 og datoer for fremtidige møder 

 17. januar: Miljøudvalg (Jakob Bønløkke) og ICOEP (Erik 
Jørs). Arbejde med ny DRG-gruppe? (ST).  

 21. februar: Videreuddannelsesudvalg og kursusudvalg 
(MBS) 

 19. marts: Forud for generalforsamling.  

MBS indkalder til 

møder 

  Bestyrelse og GF 

 MBS forlader bestyrelsen. 
 MK stiller op til bestyrelsen.  
 PMT på valg – genopstiller 

 Overvejelser om fremtidige forperson 
 Til næste møde i januar udkast til dagsorden for GF. 

 

16. Eventuelt 

Årsmødedatoer i 2025 er d. 26-27. marts.  

 

 

Med venlig hilsen, 

 
Gitte Højbjerg Jacobsen 


